

引用本文:

王连捷, 王薇, 崔军文, 孙东生, 乔子江, 赵卫华. 青海玉树 $M_S7.1$ 级地震发震应力场与非稳定发震机理的模拟[J]. 地球物理学报, 2011, V54(11): 2779-2787, DOI: 10.3969/j.issn.0001-5733.2011.11.008

WANG Lian-Jie, WANG Wei, CUI Jun-Wen, SUN Dong-Sheng, QIAO Zi-Jiang, ZHAO Wei-Hua. Stress field and modeling of instability mechanism of Yushu  $M_S7.1$  earthquake. Chinese J. Geophys. (in Chinese), 2011, V54(11): 2779-2787, DOI: 10.3969/j.issn.0001-5733.2011.11.008

## 青海玉树 $M_S7.1$ 级地震发震应力场与非稳定发震机理的模拟

王连捷<sup>1</sup>, 王薇<sup>1</sup>, 崔军文<sup>2</sup>, 孙东生<sup>1</sup>, 乔子江<sup>1</sup>, 赵卫华<sup>1\*</sup>

1. 中国地质科学院地质力学研究所, 北京 100081;
2. 中国地质科学院地质研究所, 北京 100037

Stress field and modeling of instability mechanism of Yushu  $M_S7.1$  earthquake

WANG Lian-Jie<sup>1</sup>, WANG Wei<sup>1</sup>, CUI Jun-Wen<sup>2</sup>, SUN Dong-Sheng<sup>1</sup>, QIAO Zi-Jiang<sup>1</sup>, ZHAO Wei-Hua<sup>1\*</sup>

1. Institute of Geomechanics, Chinese Academy of Geological Sciences, Beijing 100081, China;
2. Institute of Geology, Chinese Academy of Geological Sciences, Beijing 100037, China

摘要

参考文献

相关文章

Download: PDF (662KB) HTML 1KB Export: BibTeX or EndNote (RIS) Supporting Info

**摘要** 分析了玉树地区的地应力场、速度场,在此基础上,对青海玉树2010.4.14  $M_S7.1$ 级地震发震机理进行了数值模拟,将围岩看成弹性体,断层看成具有应变软化特性的弹塑性体,断层和围岩组成统一的地质介质系统.在地应力、孔隙压力及边界位移的作用下,应力逐渐积累,当达到断层的摩擦破坏强度时,断层产生位移软化,断层突然滑动,能量突然释放,应力突然下降,形成地震.根据这一过程,对玉树地震进行了模拟.玉树7.1级地震是在印度板块向北推挤,青藏高原向东南侧向挤压,在玉树地区形成主压应力为北东东方向的水平应力场,使甘孜—玉树断裂带产生左旋走滑错动形成的.模拟结果给出了应力降、能量释放量、断层走滑和垂直错动量、地表变形,地震复发周期、应力积累速度等重要参数,模拟结果与野外调查资料具有较好的一致性.

**关键词:** 玉树地震 地震数值模拟 应变软化 地震非稳定过程

**Abstract:** The stress field and velocity field in Yushu region are analyzed. On this basis, the earthquake mechanism of magnitude  $M_S7.1$  on April 14, 2010, in Qinghai Yushu is simulated by numerical method with strain softening model. Fault and surrounding rock is considered as a unified system of geological media, considering surrounding rock as elastic body, fault as the elastic-plastic strain softening body. Yushu  $M_S7.1$  earthquake occurs in stress field formed by northward compressing of Indian plat and southeast compressing of Qinghai-Tibet Plateau. Under the effect of stress and pore pressure and boundary displacement, stress is gradual accumulated. When stress reaches the strength of damage of fault, the fault displacement softening is produced, fault sliding suddenly, the energy releasing suddenly, a sudden drop in stress resulting, a earthquake occurring. According to this process, earthquake of Yushu earthquake of  $M_S7.1$  is modeled. The stress drop, energy release amount, the magnitude of dislocation of fault, and earthquake recurrence intervals are given by modeling. Comparison of the modeling results with the results of geologic survey in the field shows that they are in good agreement.

**Keywords:** Yushu earthquake Earthquake modeling Strain-softening model Unsteady model of earthquake

Received 2011-01-10;

Fund:

国家科技支撑—汶川地震断裂带科学钻探井中探测项目(2008wfsd-03),国土资源部深部探测技术与试验研究专项(SinoProbe-07),国家"973"项目(2008CB425702)资助.

**About author:** 王连捷,1933年生,男,研究员,1960年毕业于北京地质学院,从事地质灾害、地应力测量、应力场数值分析及应用研究. E-mail: wanglj01@sina.com

链接本文:

<http://www.geophy.cn/CN/10.3969/j.issn.0001-5733.2011.11.008> 或 <http://www.geophy.cn/CN/Y2011/V54/I11/2779>

Service

[把本文推荐给朋友](#)

[加入我的书架](#)

[加入引用管理器](#)

[Email Alert](#)

[RSS](#)

[作者相关文章](#)